
چهرهحاشیه

حمیدرضا عظیمی| »اول باید اســتراتژی هفت 
مشخص شــود، بعد به انتخاب مجری بپردازیم!« این 
گزاره، در حاشــیه یک بازدید به نقل از معاون سیمای 
رادیو تلویزیون جمهوری اسلامی ایران یا همان سازمان 
عریض و طویل »صدا و سیما«، یکی دو روز پیش، درباره 

برنامه »هفت« روی خروجی ایسنا قرا گرفت. 
برنامه هفتی که ظاهرا نافش را با »حاشیه« بریده اند؛ 
حاشــیه های »هفت« یا برادر بزرگتر این برنامه )نود(؛ 
شاید تمام آن چیزی باشد که باعث جذب مخاطب این 
دو برنامه شده است. حالا اما معاون سیما گفته است که 
می خواهند برنامه ای بدون حاشیه بسازند! شیوه ای که 
اساسا اگر قرار باشد در برنامه هایی با مخاطب عام پیش 
گرفته شــود، احتمالا باعث ریزش مخاطب آن خواهد 
شد. »مرتضی میرباقری« چند باری هست که مجبور 
شــده درباره برنامه »هفت« صحبت کند و به اصحاب 
رسانه درباره چند و چون کار و ادامه برنامه توضیح دهد. 
او دو شنبه هفته پیش در کوران حرف و حدیث ها و بعد 
از آن که رسانه ها اعلام کرده بودند، مجری برنامه هفت 
انتخاب شده اســت، گفته بود: »اگر این برنامه  با نقشه 
سازمان صداوسیما نســبت به برنامه های سینمایی 
هماهنگ نباشد، حذف خواهد شد؛ همان طور که برنامه 
قدیم »هفت« نیز با نقشــه جدید ما انطباق نداشت.« 
معاون سیما که از پشت صحنه سریال »هاتف« بازدید 
می کرد، با اشاره به اسامی مطرح شده برای تولید و اجرای 
برنامه »هفت« این را هم گفته بود که »هر اسمی که به  
عنوان کاندیدا مطرح می شود، صددرصد حذف خواهد 
شد.« او در ادامه وقتی بحث از »مهدی کرم پور« به میان 
آمد، بر این موضوع تأکید کرد که او »حذف می شود چرا 
که اگر کسی به کار تیمی وارد نباشد، قواعد کار تیمی را 

بر هم می زند.« 
حاشیه   حاشیه ها

حاشیه های  »هفت« به همین جا ختم نشد. همین دور 
روز قبل هم حاشیه های به وجود آمده درباره این برنامه، 
دوباره پای معاون سیما را به میان کشید و او مجبور به 

توضیح درباره حرف هایش شــد. میرباقری که این بار 
برای بازدید از پروژه های »در حال اقدام«، به شــهرک 
سینمایی رفته بود، در حاشیه این دیدار، به حاشیه های 
صحبت های چنــد روز قبل تــر خود دربــاره برنامه 
»هفت« پاسخ داد و گفت: »هفت« برنامه ای پربیننده 
و نقد ســینمای ایران است. طی ســال ها این برنامه با 
واکنش های متعدد روبه رو بوده و در سری جدید »هفت« 
تلاش می کنیم با برنامه ریزی دقیــق، کاری ماندگار و 
بدون حاشیه تولید کنیم. او این را هم گفته بود تا زمانی 
که راهبرد و استراتژی ما درباره برنامه های سینمایی و 
مخصوصا »هفت« مشخص نشود، انتخاب مجری کاری 
بیهوده است و اگر شخص یا اشخاصی نامی را در رسانه ها 
مطرح کنند، قطعا این فرد شــانس خود را برای اجرا از 

دست می دهد. 
یک   انِ̊قُلت

داستان »هفت« ظاهرا با این صحبت های معاون سیما 
که »فی الحال« بوی تعطیلی می دهد، هنوز هم فروکش 
نکرده و حرف و حدیث های آن ادامه دارد. همین چندی 
پیش بود که یکي از شبه خبرگزاری ها، از نفوذ فریدون 
جیرانی در مدیران میانی سازمان صداوسیما خبر داده 
و با نام بردن از افرادی نوشته بود چون جیرانی در میان 
مدیران میانی نفوذ دارد و به این دلیل که خود را طراح و 
ایده پرداز »هفت« می داند، به هیچ عنوان حاضر نیست 
این برنامه ادامه پیدا کند. این شبه خبرگزاری، بر این باور 
است که جیرانی با نفوذی که در مدیران صداوسیما دارد، 
در گذشــته و حال به ویژه با ایجاد اختلال در مذاکراتی 
که با مهدی کرم پور انجام شده و به نتیجه رسیده، باعث 
شده است این برنامه ادامه پیدا نکند! موضوعی که خود 
جیرانی، در گفت وگو با »شهروند« آن را رد کرده است. 

فریدون جیرانی زایشگر »هفت« به  عنوان تنها کسی 
که حاضر شــد درباره ابهامات موجود صحبت کند، به 
سوالات »شهروند« پاسخ داد. او درباره نقش خود در به 
نتیجه نرسیدن مذاکرات تلویزیون با مهدی کرم پور یا 
دیگر عوامل از گذشته تا حال، به »شهروند« گفت: من 
واقعا نمی دانم این مسائل و شایعات را از کجا درمی آورند 
و منتشر می کنند. واقعا نمی دانم چگونه شخصی مثل 
من که با هر معیاری خارج از دایره خودی های مدیران 
قرار می گیرد، می توانم تا این حد در مدیران تلویزیون 
نفوذ داشته باشم؟ مگر این شدنی است که مدیران در 
انتخاب آینده برنامه ای چون هفت گوش به فرمان منِ 

فیلمساز باشند؟ 
جیرانی بر این موضوع تأکید داشت که: این را حتما 
بنویسید که مهدی  کرم پور هم فیلمساز خوبی است و 
هم این که از دوســتان خوب من است و من برایش در 
تمام کارهایش آرزوی موفقیت دارم؛ هم در فیلمسازی 
و هم در برنامه هفــت. درباره برنامه هفت هم می گویم 
که من در دوره ای این برنامــه را اجرا می کردم و دیگر 
نمی کنم. فقط همین. بعد از من هم دو گروه دیگر آمده 
و هفت را ادامه داده اند. حالا چطور ممکن است که من تا 
این حد نفوذ داشته باشم که بیایم و آینده برنامه هفت 
را ترسیم کنم؟ تأکید دوباره جیرانی به »شهروند« این 
است: این را هم بنویسید که نه هفت، نه روزنامه و کانال 

سینما کمترین ارتباطی با بنده ندارند. همین. 
هفت را رها کنید

پیگیری های »شــهروند« دســت کم این اعتقاد را 
به وجود می آورد که شــاید جیرانی )نه از باب تعریف و 
تمجید بلکه از باب توصیف( بــه این دلیل که هفت را 
محصول ذهن خود می داند، حاضر شــده در این فضا، 

درباره این برنامه لب به توضیح بگشــاید. این داستان 
وقتی واضح تر می شود که مســعود فراستی به عنوان 
»آقای انتقاد ایران« که در دوره های بعد از جیرانی هم 
در »هفت« ماندگار شد، در گفت وگو با »شهروند« تنها 
بر این جمله تأکید دارد که: »به هیچ عنوان حاضر نیستم 

درباره هفت صحبت کنم«!
بهروز افخمی یا دیگر مجری این برنامه تلویزیونی، 
محمود گبرلو، که در میان گزینه هــای فعلی اجرای 
»هفت« نیز نامش برده می شود، حاضر به پاسخگویی 
درباره برنامه ای که می گویند به آن اعتقاد دارند، نشدند! 
افخمی البته در همان آغاز تعطیلی هفت در گفت وگو 
با »شهروند« بر این موضوع تأکید کرده بود که: انگیزه 
جدایی ام از »هفت« فیلمسازی است و جز این دلیلی 
برای جدایی ندارم. ضمن این که از برنامه روتین هفتگی 
خســته شــده ام. همان زمان برخی از اهالی سینما و 
تلویزیون، بحث هایی را درباره دستمزد کلان افخمی 

برای تولید برنامه »هفت« اعتراض کرده بودند. 
حاشــیه های هفت در دوره جدید به جایی رســید 
که حتی برخی از اهالی ســینما حاضر به مشارکت در 
بحث های این برنامه نمی شــدند. یکی از کارگردانان 
ســینما که به تأکید از بردن نامــش در این گزارش ابا 
دارد، می گفت: برنامه هفت پس از دوران موفق فریدون 
جیرانی و دوران رو به افول محمود گبرلو، به دست بهروز 
افخمی سپرده شد تا به کمک سینمای ایران بیاید اما در 
دوره افخمی جنجالی ترین و حاشیه سازترین دوره اش را 
تجربه کرد. این برنامه چنان حاشیه ساز شد که برخی 
از آن به چوب گذاشتن لای چرخ سینما تعبیر کردند و 
حتی بسیاری از میهمانان »هفت« دوره های پیشین در 
این دوره حتی حاضر به گفت وگو با خبرنگار »هفت« در 

حاشیه مراسم  سینمایی نیز نبودند. 
حالا اما برخی از مخاطبان اعتقاد دارند هفت یا نود باید 
برنامه های چالشی و حاشیه ساز باشند. برنامه هایی که 
اگر از این صف خالی شوند، هیچ بعید نیست با ریزش 

شدید مخاطب مواجه شوند. 

 رویال شکسپیر در تسخیر زنان
شهروند| در پی تلاش  در کشورهای مختلف 
برای افزایش میزان و تاثیرگــذاری فعالیت های 
زنان در امور خلاقانه تر هنری از قبیل نویسندگی 
و کارگردانی در ســینما و تلویزیون، روز گذشته 
در گاردین مدیر هنری شــرکت رویال شکسپیر 
از تصمیمی گفت که طی آن تمام اجراهای  سال 
۲۰۱۸ به طــور کامل در اختیــار کارگردانان زن 
قرار می گیرد. در این مورد مارک براون، نویسنده 
گاردین در یادداشــت خود نوشــت که این برای 
نخستین بار در تاریخ است که تمامی نمایش های 
رویال شکســپر به طور کامل بــه کارگردانان زن 

اختصاص می یابد.
بنا به این گزارش که در روز گذشــته در گاردین 
درج شد، روز یکشنبه کمپانی رویال شکسپیر اعلام 
کرده است که در پی وعده های مایکل تری، مدیر 
هنری این کمپانی مبنی بر ایجاد فرصت برابر برای 
اجرای روی صحنه در یــک فصل، اجراهای فصل 
تابستان ۲۰۱۸ در اختیار پولی فیندلی، اریکا ویمن، 
فیونا لایرد، ماریا ابرگ و جو دیویس کارگردانان زن 

این کمپانی قرار می گیرد.
گریگوری دوران، مدیر هنری شرکت گفته که 
مکبث به کارگردانی فیندلی با حضور کریستوفر 
اکلســتون؛ رومئو و ژولیت بــه کارگردانی ویمن؛ 
همســران خوش به کارگردانی لایرد؛ موزیکالی 
براساس زندگی جوآن لیتلوود، دوباره به کارگردانی 
ویمن؛ تازه ای از دوشس ملفی وبستر به کارگردانی 
آبرگ و نمایشنامه ای گمنام به نام ماری پیکس به 
کارگردانی دیویس تمام فعالیت های شــرکت در 

تابستان خواهد بود.

 در شب مولوی پژوهان

 سالار عقیلی 
در حضور نوه مولانا خواند

شــامگاه اول مهرماه در برنامه ای با نام »شب 
مولوی پژوهــان« که در ســالن رایــزن مرکز 
دایره المعارف بزرگ اســلامی برگزار شد، سالار 
عقیلی، خواننده موسیقی ایرانی با همراهی فردین 
لاهورپور، نوازنــده نی آوازهایی از ســروده های 
مولانا خواند. در این آیین که با حضور محمدعلی 
موحد، محمد استعمالی، توفیق سبحانی و محمد 
بردباری برگزار شــد، کاظم موســوی بجنوردی 
نشان بنیاد بین المللی مولانا را دریافت کرد. نکته 
جالب درباره این آیین حضور بانو اســین چلبی، 
بیست ودومین نوه مولانا بود که برای شرکت در 
برنامه شــب مولوی پژوهان از قونیه راهی تهران 

شده بود. 

دریچه اتفاق

شهروند| مراســم تشــییع پیکر زنده یاد نادر 
گلچین، خواننده پیشکسوت موســیقی ایرانی با 
حضور شــمار زیادی از مردم و هنرمندان در تالار 
وحدت برگزار شــد.  در این مراســم که تعدادی از 
هنرمندان کشورمان در قدردانی از مقام هنری این 
خواننده ســخن گفتند، کامبیز روشن روان ضمن 
اشاره به این که در سال های اخیر فقط برای تشییع 
هنرمندان به تالار وحدت آمــده و ابراز امیدواری از 
این که این محل فرهنگی روزی به مکانی برای تجلیل 
هنرمندان تبدیل شود، گلچین را هنرمندی خواند 
که همواره از زیبایی ها سخن می گفت. شخصیتی 
که »از معدود شــخصیت های موسیقایی است که 
هیچ وقت از شرایط نامطلوب موسیقی گله و شکایت 
نکرد«.حمیدرضا نوربخش، مدیرعامل خانه موسیقی 
نیز ضمن بیان خاطراتی از زمان حیات زنده یاد نادر 
گلچین او را »یکی از استعدادهای کم نظیر آواز ایران 
که سبک موسیقی منحصر به فردی داشت« نامید: 

نادر گلچین تلفیق شعر و 
موسیقی و مدیریت صدا 
را با هم داشت و از این دو 
ویژگی به بهترین شکل 
ممکن اســتفاده کرد. او 
باوقار،  شــخصیت آرام، 
نجیب و طبــع بی نیازی 
داشــت که مــن هرگز 

ندیدم چیزی را از کسی بخواهد. او انسانی بی نیاز و 
مهربان بود. من هیچ وقت ندیدم از کسی بدگویی و 
انتقاد کند و اینها باید برای همه ما درس و الگو باشد.
فریدون شهبازیان، آهنگســاز و رهبر ارکستر ملی 
نیز ضمن اشاره به ۵۰ سال رفاقتش با نادر گلچین 
گفت: او بااخلاق ترین، نجیب ترین و صمیمی ترین 

دوست و خواننده ای بود 
که می شناختم. متاسفم 
که ایــن اواخر بــه دلیل 
تألمــات روحــی خودم 
نتوانستم به او سر بزنم اما 
باید بگویم ما خواننده ای 
را از دســت دادیــم که 
نظیرش شاید تا سال ها 
و شاید هیچ وقت به وجود نیاید.فاضل جمشیدی، 
خواننده موسیقی ایرانی نیز اظهار کرد: قطعه مرغ 
سحر در کنار سرود ملی ما به نوعی سرود فرهنگی 
ماست و من دوســت دارم در مراسم تشییع پیکر 
زنده یاد نادر گلچین این قطعه را با هم بخوانیم و در 
دل خود بگوییم حیف که این همه صدای خوب در 

خاک فرو می رود.مرجانه گلچین برادرزاده زنده یاد 
نادر گلچین هم ضمن قدردانی از تمامی مخاطبانی 
که در این مراســم حضور پیدا کردند، تصریح کرد: 
متاسفم که این استاد بزرگ بخش عمده ای از عمر 
گرانبهای خود را ناخواسته خانه نشین شد و زمانی 
که سلامت بود، نتوانست کار کند. متاسفانه صدای 
استاد گلچین زمانی پخش شد که دیگر پزشکان به 
 او اجازه خواندن ندادند.شهرام ناظری، بیژن بیژنی 
ایرج راد، رضا بنفشــه خواه، علی جهانــدار، داوود 
گنجه ای، محمد منتشری، بهرام گودرزی، شهرام 
صارمی، علــی مرادخانی، فــرزاد طالبی، علیرضا 
پورامید، جمشید عندلیبی، عباس عظیمی، حسین 
اکلیلی، بهــرام حصیری، افشــین معصومی، رضا 
شایسته، عبدالحســین مختاباد، خسرو احمدی، 
محمدعلی بهمنی و تعدادی دیگــر از هنرمندان 
ازجمله افرادی بودند که در این مراســم شــرکت 

کردند.

مراسم تشییع پیکر زنده یاد نادر گلچین برگزار شد

آخرین وداع با خواننده مرغ سحر

پایانصفحهبندی:شروعصفحهبندی:زمانصفحهبندی:18/00- 17/30

ادای نذر حامد همایون با 
ام المصائب

شهروند| حامد همایون خواننده ای که 
در یکی دو  سال اخیر محبوبیت عجیبی 
به دست آورده است، با اشــاره به نذر 
هر ســاله اش برای عرض ارادت به امام 
حسین)ع( قطعه موسیقی المصائب را در 
فضای مجازی منتشر کرد. این قطعه که 
آن را سامان امامی تنظیم کرده، بسان 
قطعه هیهات که آن را نیز مثلث رجب پور، 
همایون و امامی منتشــر کرده بودند، 
مضمونی عاشورایی دارد؛ و به گفته حامد 
همایون و همکارانش ادای نذر هر ساله 
موسسه ترانه شرقی برای عرض ارادت به 

امام حسین)ع( است.
حامد همایون با اشاره به این که هدفش 
از انتشــار قطعاتی با مضامین مذهبی 
اعتقادات شخصی شان است، گفت: به 
نظر من هنرمندی که ممکن است الگوی 
برخی از جوانان مملکتش باشد باید علاوه 
بر کارهایی که بــه  طور عام هنری انجام 
می دهد، کارهای مناســبتی هم انجام 
دهد و من فکر می کنم تولید هیهات در  
سال گذشته و ام المصائب در این روزها 
می تواند مخاطبان را در زنده نگه داشتن 
یاد امام حسین یاری کند. من بر این باورم 
اگر خوانندگانی که مــردم به آنها لطف 
دارند، تلاش کنند تا چنین آثاری را تولید 
کنند، قطعا فضای موثر هنری برای زنده 
نگه داشتن نام و یاد حضرت سیدالشهدا 

و واقعه عاشورا به وجود می آید.
این خواننده موسیقی پاپ اظهار کرد: 
زنده نگه داشــتن نام و یاد حضرت امام 
حســین)ع( و واقعه کربلا وظیفه همه 
ماســت. ما باید با این کارهای فرهنگی 
مقابل حمله هــای مــداوم فرهنگی 

بایستیم.

جناب خان در کنار رامبد؟!
شهروند| درحالی  که حتی هواخواهان 
پروپاقرص برنامه خندوانه نیز در این که 
جدایی جناب خــان از خندوانه باعث 
شد این برنامه با آسیب عمده ای مواجه 
شده و شماری از مخاطبانش را از دست 
دهد، موافقند. این خبر که گفته می شود 
این روزها احتمال بازگشت جناب خان 
به فصل آینده خندوانــه قوت گرفته، 
می تواند خوشحال کننده باشد. خبری 
که هم بــرای جوان و هم برای ســعید 
سالارزهی خالق عروسک جناب خان به 
معنای فردایی بهتر خواهد بود. فراموش 
نکرده ایــم اختلاف ایجادشــده میان 
رامبد جوان و سالارزهی را بر سر مسائل 
حقوقی و مالی اســتفاده از جناب خان؛ 
که موجب حذف جناب خان از خندوانه 
شد. به گزارش  آی سینما دلیل اختلاف 
ریشــه در میل تلویزیون برای خرید 
مالکیت جناب خان و اشتیاق سالارزهی 
برای دریافت  درصدی از درآمد خندوانه 
داشت، اما درنهایت هر دو ضرر کردند. نه 
سالارزهی توانست ایده فیلم جناب خان 
را عملی کند و نه جوان توانســت جای 
خالی جناب خان را پر کند. حالا بعد از یک 
فصل دوری احتمالا مذاکره میان طرفین 
جدی شده است. جوان که قبلا چندبار 
گفته، زمان پخش فصل پنجم خندوانه 
مشــخص نیســت، در گفت وگویی به 
احتمال بازگشت جناب خان اشاره کرده 
اســت: امیدواریم که موضوع بازگشت 
جناب خان به خندوانه حل شــود. ما 
همیشه آغوشمان باز بوده و آماده مذاکره 
هستیم. او در ادامه طعنه جدیدی نیز زده: 
جناب خان  نداشتیم  دوست  هیچ وقت 
برود. جدایی جناب خــان از خندوانه، با 
کمی لجبازی و محاسبات غلط همراه شد.

  

کاتکات

  در اکران مردمی رگ خواب برای حمایت از کمپین یوزپلنگ ایرانی ستارگانی چون لیلا حاتمی، هدیه تهرانی   نخستین عکس ها از پشت صحنه فیلم ایرلندی مارتین اسکورسیزی منتشر شد.
طناز طباطبایی، حمید نعمت الله و سیامک انصاری حضور یافتند.

  مراسم تشییع پیکر زنده یاد نادر گلچین با حضور شمار زیادی از هنرمندان برگزار شد.
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برنامه ای در گیر و دار »استراتژی«

»هفت« بی حاشیه، »پنج« هم نیست
  جیرانی در گفت و گو با »شهروند« : مگر می شود این قدر نفوذ داشته باشم 


